
خرابه هاي ربع رش�يدي باقي مانده شهر علمي 
و دانشگاهي زمان غازان خان ايلخاني است كه 
توسط وزير نامي ايران خواجه رشيد الدين فضل الله 
همداني در س�ال ۷۰۰ هجري - قمري در شمال 
شرق باروي شهر تبريز در محله رشيديه ساخته 
شد.  اين دانشگاه شامل چهار دانشكده در چهار 
طرف بود و شهرت آن به نام ربع رشيدي برگرفته 
از نام اربع يا عدد چهار عربي اس�ت. بر اس�اس 
مس�تندات تاريخي، اين ش�هر بيش از ۳۰ هزار 
خانه، حجره و ديگر بناهاي شهري داشته است.   
اين شهر در دوران اوج حيات خود، مورد مراجعه 
مستقيم دانش�مندان معروف جهان و از جمله 
پزشكان و محققان يونان، رم، مصر، چين و ديگر 
ممالك آن روز آسيا و اروپايي قرار مي گرفت. اما 
در حال حاضر مسئوليت و نحوه نگهداري از اين 
ميراث تاريخي به اختلافي در استان آذربايجان 
شرقي تبديل شده است و چندي پيش شهردار 
تبريز خواستار واگذاري مديريت مجموعه ربع 
رشيدي تبريز از سوي سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري به ش�هرداري شد. 

    
تا كنون در راستاي انجام پروژه ربع رشيدي 3/5 هكتار 
زمين آزادسازي شده است.  شهردار تبريز با اعلام خبر 
فوق، خواستار واگذاري مديريت مجموعه ربع رشيدي 
تبريز از سوي سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري به شهرداري شد.  صادق نجفي با اشاره به 
پيشينه پرافتخار مجموعه ربع رشيدي افزود: شهرداري 
تبريز بدون عهده دار شدن مسئوليت ساماندهي ربع 
رشيدي، نمي تواند تحولي در اين مجموعه تاريخي 
صورت دهد، بنابراين اميدواريم زمينه هاي واگذاري 

قانوني اين مركز تاريخي به شهرداري فراهم شود.  وي 
ابراز داشت: اگر سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري، مديريت اين پروژه را به ما سپرده و خود 
وظيفه نظارت را به عهده بگيرد قول مي دهيم با صرف 
اعتبار 60 ميليارد تومان اين پروژه را تا بهمن ماه سال 

جاري افتتاح كنيم. 
   ربع رشيدي اهرم گردشگري تبريز

طي سال هاي گذش��ته حفاري هاي ش��مال تبريز 
باستان شناسان را به نشانه هاي اصلي مركز ربع رشيدي 
كشانده است.   گمانه زني و س��ه فصل كاوش در اين 
منطقه نشان مي دهد كه ربع رشيدي و نشانه هايش سه 
متر پايين تر از سطح كنوني قرار دارد.   محله رشيديه 
يا رش��يدآباد داراي سه بخش ربع رش��يدي، ربط و 

شهرستان بوده است. شهرستان شامل باغات و نهرهاي 
شهر، ربط محله مسكوني و بناهاي عام المنفعه مثل 
مسجد، حمام، بازار و… و ربع رشيدي محل بناهاي 
دانشگاهي، مسجد زمستانه و تابستانه و حوزه هاي 
علوم اسلامي بوده است. دانشكده پزشكي، كتابخانه 
بس��يار بزرگ و مقبره خود خواجه رشيد كه از آن به 
عنوان جفت گنبد سلطانيه نام برده مي شود، در ربع 
رشيدي وجود داشت.  در همين رابطه شهردار تبريز 
با تأكيد بر لزوم تقويت زيرس��اخت هاي گردشگري 
تبريز تصريح كرد: معتقديم توس��عه پايدار تبريز در 
بخش هاي مختلف اقتص��ادي، عمراني و اجتماعي، 
با توجه ويژه به حوزه گردش��گري ميس��ر مي شود.  
اين مسئول خاطرنش��ان كرد: ما بخش عمده اي از 

برنامه هاي عمراني خود را معطوف به حوزه گردشگري 
كرده ايم كه احداث مركز همايش هاي بين المللي تبريز 
در شهرك خاوران با طراحي ويژه و سالن هاي چندگانه 

از جمله اين برنامه ها به شمار مي رود. 
   آيا پارك موزه به ربع رشيدي جان مي دهد؟

بر اساس گفته تاريخ، ربع رشيدي حدود ۷00 سال 
پيش شهري كوچك بود كه شامل كتابخانه، مدرسه، 
مس��جد، دارالايتام، حمام، مهمانسرا، بيمارستان، 
مدارس عالي و كارگاه هاي صنعتي مي شد و در آن 
زمان اين دانشگاه ش��امل چهار دانشكده بود كه در 
چهار طرف آن قرار داشت و اربع يا چهار عربي را به 
خود اختصاص داد و اين مكان به  نام ربع رش��يدي 
شهرت يافت. حال بايد نشس��ت و ديد چه كسي و 
چطور احياكننده اين مجموعه خواهد بود.  شواهد 
نشان مي دهد از ابتداي آغاز به كار شهردار تبريز تا 
كنون ايش��ان تمايل زيادي براي احيا و ساماندهي 
ربع رشيدي داشته و بارها بابت اين شهرك جلسات 
متعددي را برگزار نموده اند كه متأسفانه با مخالفت 
مدير عامل س��ابق ميراث فرهنگي اس��تان مواجه 
ش��ده و تا كنون موفق به اجراي اين طرح نشده اند.  
خوشبختانه با هماهنگي هاي انجام شده و موافقت 
مديرعامل جديد ميراث فرهنگي اس��تان، تفاهم 
شده است تا اين شهرك دانشگاهي عظيم با هزينه 
شهرداري و تحت نظر كارشناسان ميراث فرهنگي 
س��اماندهي و مرمت و به پارك موزه ربع رش��يديه 
تبديل ش��ود. اين اقدام مي تواند يكي از مهم ترين 
اقدامات شهرداري تبريز و سازمان ميراث فرهنگي 
براي آماده س��ازي تبريز جهت ميزباني شايسته در 
۲0۱۸ تلقي شود. حال بايد منتظر ماند و ديد كه اين 

اقدام ارزشمند چه زماني اجرايي خواهد شد. 

 طي چند روز اخير آب ش��رب روس��تاي جريه 
سيدراضي به دليل خرابي پمپ شناور اين روستا 
قطع شد، همچنين روستاهاي مياناب، غزي، سيد 
خلف، سيد رحيمه و خشان در استان خوزستان 
مرتب دچ��ار قطع آب و افت ش��ديد فش��ار آب 
شده اند. همچنين روس��تاي علي زغير از ۱0 روز 
پيش تاكنون آب ش��رب نداشته و گفته مي شود 
به تازگي آب در لوله هاي ش��بكه آب اين روستا 
بالاخره به جريان افتاده، البت��ه همچنان آب به 

همه منازل روستا نرسيده است. 
علاوه ب��ر آنچ��ه گفته ش��د مش��كل بي آبي در 
شهرس��تان ش��وش هم به يك��ي از اصلي ترين 
دغدغه ه��اي مردم اي��ن منطقه تبديل ش��ده و 
متوليان هم رفع آن را ب��ا دادن وعده امروز و فردا 
به آينده اي نامعلوم موكول مي كنند. با اينكه سه 
رود از شهرستان ش��وش مي گذرد اما مردم اين 

منطقه بايد از اين نعمت خدادادي به خاطر تعلل 
مس��ئولان بي بهره بمانند. برخي ضعف مديريت 
آب را يكي از عوامل اصلي وجود اين مشكل عنوان 
مي كنند و مسئولان دولتي هم كمبود منابع مالي 

را عامل وجود اين معضلات مي دانند. 
در اين بين فرسودگي سيس��تم انتقال يا شبكه 
توزيع آب در شهرستان شوش خصوصاً در بخش 
شاوور هم از چشم كسي پوش��يده نمانده و حالا 
از مش��كلات اصلي در بروز بي آبي و كم آبي ها به 
شمار مي رود. طبق آمار ارائه شده از ابتداي سال 
جاري تاكنون تعداد ۴۸5 مورد شكس��تگي خط 
انتقال و ش��بكه توزيع اتفاق افتاده كه شرايط را 
براي آبرس��اني به مردم اين استان ناهموار كرده 
است. علاوه بر مشكلاتي كه گفته شد با افزايش 
دما اهالي شهرستان ش��وش در شرايط غيرقابل 
تحملي به سر مي برند. البته معضل نبود آب شرب 

در شوش جديد نيست و اسفندماه سال گذشته 
هم آب شرب هفت روستاي شوش كه 6 هزار نفر 
جمعيت داشتند قطع شد و مردم اين مناطق براي 

مدتي با بي آبي دست و پنجه نرم مي كردند. 
   رفع مشكلات در آينده اي نامعلوم!

 با اينك��ه مردم شهرس��تان ش��وش م��دام پيگير 
فعاليت ه��اي متوليان براي رف��ع معضل بي آبي در 
اين مناطق هستند اما با اين حال مسئولان رفع آن 
را به آينده اي نامعلوم موكول مي كنند. متأس��فانه 
شبكه توزيع آب در شهرستان شوش بسيار فرسوده 
اس��ت و توانايي پوش��ش جمعيت منطقه را ندارد. 
»ميان آب« يكي از روس��تاهاي شهرستان شوش با 
داشتن جمعيتي بالغ بر 500 خانوار، قطر لوله انتقال 
آب بسيار كوچكي دارد كه جوابگوي اين جمعيت 
نيست و اكنون نيز آب روس��تاهاي ميان آب، غزي، 
سيد خلف، سيد رحيمه و خشان قطع است. از اين 

رو متوليان در پيگيري هاي شهروندان اين مناطق با 
ذكر بهانه هايي چون خراب بودن پمپ آب، سوخته 
بودن ترانس برق و حتي شكستگي لوله ها، آبرساني 
به مردم را به آينده موكول مي كنند.  البته شكستي 
لوله در اين مناطق معضل جديدي نيست و مهر تأييد 
بر فرسودگي شبكه آبرساني استان مي زند. به طوري 
كه سال گذش��ته لوله انتقال آب در منطقه صرخه 
شوش شكس��ت و باعث آلودگي آب شرب و تجمع 
سگ هاي ولگرد در آنجا ش��د. همچنين از مجراي 
انتقال آب كرم و حشرات به شبكه آبرساني وارد شد و 

كرم هاي آبي سر از لوله هاي خانه ها درآوردند. 
   آب، گل آلود توزيع مي شود!

روس��تاي س��يد راضي هم به عنوان يكي ديگر از 
روستاهاي استان خوزستان كه پمپ آب آن خراب 
شده بود و آب شرب اين منطقه قطع بود، پس از 
نصب يك دستگاه پمپ ش��ناور ۲۲/5 كيلووات 
مشكل آب شرب اهالي اين روستا حل شده است. 
محمد رازقي، رئيس آبفار روستايي شوش ضمن 
بيان موارد فوق مي گويد: پمپ شناور اين روستا به 
علت خرابي از مدار خارج شده بود كه با جايگزيني 
يك دستگاه پمپ شناور ۲۲/5 كيلووات به همراه 
شش شاخه لوله فلزي چهار اينچي اهالي روستاي 
جريه س��يد راضي مجدداً از نعمت آب ش��رب با 
كيفيت و با فش��ار مناسب بهره مند ش��دند. اين 
عمليات هم ظرف مدت ۷۲ ساعت به پايان رسيد 
و در اين مدت هم با اعزام دو تانكر س��يار در قالب 
۲۴ سرويس آب شرب، نياز اهالي اين روستا تأمين 
شد.  البته مشكل روستاي سيد راضي به همينجا 
ختم نش��د و يك روز پس از تعوي��ض پمپ آب، 
اهالي آن خبر از گل آلود بودن آب ش��رب دادند و 
گفتند از روزي كه پمپ عوض شده است آبي كه 
از لوله ها مي آيد به شدت گليِ است و نمي دانيم با 
اين وضعيت بايد آب شرب را از كجا تأمين كنيم.  
در نقطه ديگري از اس��تان خوزس��تان، روستاي 
علي زغير نيز بيش از ۱0 روز از نعمت داشتن آب 
ش��رب محروم اس��ت. رئيس امور آب و فاضلاب 
روستايي ش��وش در اين باره مي گويد: در مسير 
لوله آبرسان از منطقه روستاي سيد رحيمه مياناب 
شهرك جديدي احداث شده كه خانه هاي احداث 
شده ۲0 انشعاب بدون اخذ مجوز از اداره آبفار و به 
صورت شبانه كشيده بودند كه عمليات جمع آوري 
انشعابات غيرقانوني نيز با شكايت در مراجع قضايي 
حل مي شود. متأسفانه مش��كلات شبكه توزيع 
آب استان خوزس��تان به همين چند مورد ختم 
نمي ش��ود و متوليان براي رفع آن تنها به موكول 
كردن آن به آينده اكتف��ا مي كنند و مردم بايد در 
اين گرماي هوا، بار بي كفايتي متوليان را بكشند. 
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شبكه توزيع آب خوزستان بدون متولي به حال خود رها شده است

خوزستاني ها رودخانه زياد دارند، آب شرب ندارند

نماينده خمين در مجلس شوراي اسلامي:
مردم از سفرهاي دولتي انتظار گشايش دارند

طرح ها و پروژه هاي معرفي شده توسط استانداري براي سفر قريب الوقوع 
رياست جمهور در شأن مردم استان مركزي نيست و بايد به دنبال ايجاد 
جهش اقتص�ادي در جامعه و ايج�اد نور امي�د در دل مردم باش�يم. 
رضايي، نماينده مردم خمين در مجلس شوراي اسلامي با بيان اين مطلب 
گفت: انتظارم از طرح هاي مطرح شده بسيار بيشتر بود چراكه در اين طرح ها 
هيچ چيزي براي شهرستان خمين در نظر گرفته نشده است.  رضايي شهر 
خمين را از همه نظر دچار بحران دانس��ت و افزود: مردم نسبت به فقر و 
بيكاري فوق العاده در شهرستان خمين دغدغه دارند و اين سفر علاوه بر 
اثر بخشي در زمينه دغدغه هاي مردم، بايد گامي در جهت توسعه متوازن 
و جلوگيري از عقب افتادگي باشد.  نماينده خمين در مجلس در خصوص 
افتتاح معدن طلاي خمين به عنوان يكي از طرح هاي پيشنهادي براي سفر 
رياس��ت جمهوري اظهار كرد: به رغم اينكه اين معدن يكي از بزرگ ترين 
معادن طلاي كشور است هيچ تاثيري بر اقتصاد شهر خمين نداشته است 
و يك ريال گردش مالي اين معدن به شهر هاي محلات و خمين نمي رسد 
و طبق اطلاعات بنده نياز هاي اوليه اين معدن از جمله پياز و سيب زميني 
نيز از محلات و خمين خريد نمي شود.  رضايي با اشاره به وجود مشكل در 
زيرساخت هاي شهرستان خمين گفت: وضعيت نابسامان جاده هاي اين 
شهرستان كه مصوبه سفر مقام معظم رهبري در ۱۲ سال قبل را داشته 
هنوز به نتيجه نرسيده است و گاهي اخباري مبني بر عدم رضايت اهالي 
روس��تاهاي اطراف خمين از وضعيت جاده ها و درخواست هايي مبني بر 
خروج از زير نظر استان مركزي را مي شنويم كه واقعاً برازنده نيست.  وي با 
اشاره به وجود چندين پروژه با رديف بودجه مشخص اما بلاتكليف مرتبط 
با خمين در سطح استان بيان كرد: خط راه آهن اراك- خمين- اصفهان 
بيش از شش سال است كه داراي مصوبه مي باشد و طرح مطالعاتي اجراي 
آن نيز تهيه و تكميل شده، اما هرگز اجرايي نشده است و حتي از آن نيز 
خبري در دسترس نيست. نماينده مردم خمين در مجلس شوراي اسلامي 
جاده خمين - شهركرد با مصوبه سال هاي قبل، طرح انتقال گاز از دليجان 
به خمين براي تكميل زيرساخت هاي سرمايه گذاران در خمين و ساخت 
كارخانه سايپا در اين شهر را از ديگر پروژه هاي داراي مصوبه اما بلاتكليف 
خمين معرفي و اظهار كرد: سفر رياس��ت محترم جمهور بايد يك خون 

حيات بخش در رگ هاي حياتي شهر جاري كند.

خط آهني كه با شتاب شروع شد 
اما 6 سال مسكوت ماند 

اوايل دهه 9۰ اجراي ش�بكه ريلي اراك – خمي�ن- اصفهان به طول 
1۷5كيلومت�ر در راس�تاي توس�عه و تأمين زيرس�اخت هاي حمل 
و نقل و اتصال اس�تان هاي ش�مالي، مركزي و جنوب�ي كليد خورد. 
پروژه اي كه طبق چش�م اندازها قرار بود رونق اقتصادي ش�هرهاي 
چند اس�تان را به همراه داش�ته باش�د، از همان ابت�دا حمايت هاي 
دولتي را با خود هم�راه كرد و قرار بود به عنوان يكي از س�ريع ترين 
پروژه هاي ريلي كشور در كمترين زمان ممكن به بهره برداري برسد.

     
اقدامات مقدماتي خط آهن اراك- خمين- اصفهان با شتاب چشمگيري 
انجام شد و پروژه به عنوان يكي از مهم ترين مطالبات ساكنان استان مركزي 
به تصويب كميسيون ماده ۲۱5 قانون برنامه پنجم توسعه رسيد و در قانون 
بودجه كشور نيز رديف اعتباري خاصي براي آن منظور شد.  حالا بيش از 
شش سال از مصوبه دار شدن خط راه آهن اراك- خمين- اصفهان مي گذرد 
و با وجود تكميل شدن طرح مطالعاتي، خبري از اجراي اين پروژه و به ثمر 
رسيدنش نيست كه نيس��ت! با وجود اينكه اين پروژه به عنوان پاي ثابت 
مطالبات مردمي در سفرهاي هيئت دولت و ديگر مسئولان كشوري به استان 
مركزي هر سال مطرح مي شود اما تاكنون عملاً خبر موثقي از تعيين تكليف 
اين پروژه از هيچ منبع، وزارت و سازماني منتشر نشده است. حتي تذكرات و 
اعتراضات برخي نمايندگان مردم استان مركزي در خصوص مسكوت بودن 

اين طرح مهم اقتصادي هم راه به جايي نبرده است. 
   سال آينده اي كه هنوز نرسيده

از سال 9۱ بارها در خصوص زمان آغاز عمليات ساخت راه آهن اراك- اصفهان 
اخبار متعددي منتشر و تاريخي براي اتمام عمليات اعلام مي شد. اما چندي بعد 
همه چيز به فراموشي سپرده  و سال بعد به عنوان زمان بعدي جايگزين مي شد. 
تا اينكه سال 93، ۲0 نفر از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در تذكري به 
وزير راه و شهرسازي خواس��تار اجراي پروژه خط آهن مذكور شدند. همان 
زمان، سال 9۴ به عنوان زمان آغاز عمليات ساخت خط راه آهن اراك- اصفهان 
اعلام شد.  در نهايت معاون هماهنگي امور عمراني استانداري با اشاره به بازديد 
علي نورزاد معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شركت ساخت و توسعه 
زيربناهاي حمل و نقل كشور، از مسير اراك، خمين و گلپايگان و بررسي نحوه 
امكان سنجي خط راه آهن اراك- خمين – اصفهان اعلام كرد عمليات اجرايي 
۲0 كيلومتر از پروژه ۱۷5 كيلومتري خط راه آهن اراك – خمين – اصفهان در 
سال آينده )9۴( آغاز مي شود.  مهدي زنديه وكيلي اعلام كرد: مطالعات خط 
راه آهن مذكور به پايان رسيده است و قطعه اول آن در سال آينده كلنگ زني 
مي شود. وي حتي مبلغ پيش بيني شده براي اين پروژه را بالغ بر ۸00 تا هزار 
ميليارد تومان عنوان كرده و در خصوص نبود مشكل مالي بر سر راه پروژه اظهار 
اميدواري كرده بود!  حالا دو سال ديگر هم از آخرين وعده ها گذشته و به رغم 
اينكه احداث اين خط راه آهن همچنان يكي از مطالبات اصلي مردم و مسئولان 
استان مركزي است اما طي اين دو سال هيچ خبري از زمان آغاز عمليات اجرايي، 
تخصيص يا تأمين اعتبار و روند پيشرفت پروژه منتشر نشده است.  بالاخره چند 
روز پيش حجت الاسلام عليرضا سليمي، نماينده مردم محلات و دليجان در 
مجلس دهم با اشاره به مسكوت ماندن اين مطالبه و سفر قريب الوقوع هيئت 
دولت به اين استان، پرونده خط آهن را بازگشايي كرد و گفت: از آنجا كه ارتقاي 
زيرساخت هاي توسعه اي استان مركزي يكي از مهم ترين مطالبات مردم و 
مسئولان استان از دولت است، انتظار مي رود طي روزهاي آتي مسئولان استان 
تعيين تكليف پروژه خط آهن اراك- خمين – اصفهان را به طور جدي پيگيري 
كنند.  با اين تفاسير شايد بتوان اميدوار بود كه در سفر آتي رئيس جمهور به اين 
استان، مطالبه اي كه قرار است رونق اقتصادي به همراه داشته باشد، پس از چند 

سال سكوت دوباره به جريان بيفتد و تعيين تكليف شود. 

افتتاح سامانه الكترونيكي صدور پروانه 
مؤسسات پزشكي

معاون درمان دانش�گاه علوم پزشكي     كاشان
كاش�ان، از افتتاح سامانه الكترونيكي 
ص����دور پروان�ه مؤسس�ات پزش����كي خب�����ر داد. 
دكتر محمد حاج جعفري گفت: با استفاده از سامانه ملي صدور پروانه ها، تمام 
خدمات از مرحله موافقت اصولي تا صدور پروانه بهره برداري مؤسسات و ساير 
فرآيند هاي مؤسسات پزشكي در قالب خدمات دولت الكترونيك و به صورت 
غيرحضوري به متقاضيان تأسيس و مؤسس��ات فعال كشور ارائه مي شود.  
وي افزود: براي اولين بار در كشور صدور پروانه مؤسسات پزشكي به  صورت 
الكترونيكي صورت مي گيرد كه بانك هاي اطلاعاتي ثبت  احوال، سازمان نظام 
پزشكي و وزارت بهداشت و ساير بنگاه هاي اطلاعاتي به اين سامانه متصل 
هستند.  حاج جعفري ادامه داد: با استفاده از سامانه ملي صدور پروانه ها، تمامي 
خدمات از مرحله موافقت اصولي تا صدور پروانه بهره برداري مؤسسات و ساير 
فرآيندهاي مؤسسات پزشكي در قالب خدمات دولت الكترونيك و به صورت 
غيرحضوري به متقاضيان تأسيس و مؤسسات فعال كشور ارائه مي شود.  معاون 
درمان دانشگاه افزود: متقاضيان دريافت پروانه مؤسسات پزشكي مي توانند 

بدون نياز به حضور فيزيكي از سامانه مربوطه بهره مند گردند. 

  ورود سرمايه گذاران تركيه به بخش 
صنايع گردشگري و توليدي خراسان رضوي 

همي�اري  س�ازمان  مديرعام�ل      خراسان رضوي 
شهرداري هاي خراسان رضوي از مذاكره 
با يك هلدينگ اقتصادي و سرمايه گذاري از كشور تركيه در زمينه 
توسعه زير ساختي در صنعت گردشگري و توليدي استان خبر داد. 
قربان ميرزايي با اش��اره به ديدارش با فيرات ايلم��از مديرعامل هلدينگ 
اقتصادي و س��رمايه گذاري تركيه  گفت: تلاش داريم با برقراري تعاملات 
س��ازنده از ظرفيت هاي ش��ركت ها و س��رمايه گذاران خارجي در جهت 
پروژه هاي زيرساختي سازمان در استان بهترين بهره را ببريم.  وي در خصوص 
ظرفيت هاي سرمايه گذاري در استان افزود: ماشين آلات سبك و سنگين، 
خودرو، صنايع تبديل��ي، توليد و راه اندازي كارخانج��ات مختلف از جمله 
حوزه هاي مهم سرمايه گذاري در استان به حساب مي آيند كه سعي داريم 
با بررسي هاي كارشناسي و پيگيري واحد بازرگاني خارجي سازمان در اين 
بخش ها پروژه هاي مشاركتي خوبي را با سرمايه گذاران تركيه تعريف كنيم.  
مديرعامل سازمان همياري شهرداري هاي خراسان رضوي به بازديد اين 
سرمايه گذاران از منطقه چاليدره اشاره كرد و گفت: صنعت گردشگري از ديگر 
ظرفيت هاي مهم سرمايه گذاري در خراسان رضوي است چراكه شهرهاي 
مختلف استان به ويژه شهر مشهد علاوه بر جمعيت قابل توجه خود، سالانه 
پذيراي زائران و گردشگران زيادي از سراسر ايران و ديگر نقاط جهان هستند.  
ميرزايي افزود: پتانسيل هاي فراواني در منطقه گردشگري چاليدره به عنوان 
يكي از بخش هاي فعال و مرتبط با سازمان همياري وجود دارد كه مي توان از 
ظرفيت هاي سرمايه گذاران خارجي در جهت توسعه هرچه بيشتر آن و كمك 

به افزايش جذب توريست و رونق اين صنعت در استان استفاده كرد.

اولين شهر دانشگاهي جهان در تبريزدوباره جان مي گيرد
خرابه هاي ربع رشيدي در انتظار سازماني كه از آن حمايت كند

مصائب اس�تان خوزس�تان پاياني ندارد و بعد از بحران ريزگردها، اين بار 
نوبت شبكه توزيع آب رسيده كه متوليان آن را به حال خود رها كرده اند. 
با اينكه خوزستاني ها اين اواخر بحران هاي زيادي را پشت سر گذاشته اند، 
اما مس�ئله قطعي آب در برخي از شهرس�تان هاي اين اس�تان و آلودگي 
ش�ديد آب در مناطقي كه هنوز مايه حيات در آن جري�ان دارد، بحث به 

نسبت جديدي اس�ت كه امان خوزستاني  ها را بريده اس�ت. در حالي كه 
بخش هايي از اين اس�تان آبي براي ش�رب ندارند، متوليان استاني هم با 
بهانه هايي چون نبود بودجه يا خراب بودن تجهيزات ش�بكه آبرس�اني 
در اجراي وظايف خود امروز و فردا مي كنند و ح�الا مردم مانده اند در اين 
گرماي ش�ديد و در كنار كم آبي ها با بي توجهي مس�ئولان چه كار كنند!

مريم احمدي

  خراس�ان رضوي: دوازدهمين كنگره مسلمانان امريكا ميزبان پرچم 
متبرك بارگاه حضرت رضا)ع( شد. اين كنگره كه با عنوان »امام مهدي منجي 
بشريت« از 5 تا ۷ آگوست در ايالت ميشيگان امريكا در حال برگزاري است، 
با پيام حضرت آيت الله جوادي آملي، از مراجع عظام تقليد گشايش يافت.  در 
قسمتي از اين كنگره كه با حضور قريب به 500 مسلمان از اقصي نقاط جهان 
برگزار شده است، شركت كنندگان از پرچم متبرك بارگاه حضرت رضا)ع( و 

همچنين پرچم آستان حضرت ابوالفضل)ع( تبرك جستند. 
  اصفهان: فرمان��ده انتظامي اس��تان اصفهان با اش��اره به افزايش 

۴۱ درص��دي برخ��ورد ب��ا فروش��ندگان 
لباس هاي نامتع��ارف، از دور جديد طرح 
تش��ديد برخورد با فروش��ندگان و مراكز 
توزيع پوش��ش با مدل هاي غربي و مغاير 
با فرهنگ ملي و اسلامي خبر داد.  سردار 
عبدالرضا آقاخاني گفت: اين برخورد ها در 
تيرماه امسال نسبت به مدت مشابه افزايش 

يافته و به تمامي توزيع كنندگان پوش��اك و مراك��ز فروش لباس هاي 
نامتعارف اخطار مي دهيم تا قبل از ورود مأموران نيروي انتظامي نسبت 

به معدوم كردن و عدم توزيع اين گونه لباس ها اقدام كنند. 
  گلستان: مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي گلستان از ارائه 
تمامي خدمات به مشتركين آب وفاضلاب روستايي در امور آبفا در هشت 
شهرستان به دفاتر پيشخوان دولت خبر داد.  مهدي شكيبا فر گفت: در 
راستاي ارتقاي دولت الكترونيك، شفاف س��ازي ارائه تمامي خدمات، 
سرعت در پاس��خگويي، عدم حضور مشترك در شركت و جلوگيري از 
رفت وآمد تمامي امور مشتركين امور آبفا شهرستان هاي گرگان، بندر 
گز، كردكوي، گنبد، مراوه تپه، بندر تركمن، علي آباد و كلاله از طريق 

دفاتر پيشخوان دولت به صورت الكترونيكي انجام مي شود. 
  البرز: مديركل فرهنگ و ارشاد استان البرز يكي از مهم ترين نيازهاي 
اس��تان البرز را توس��عه امور فرهنگي و اجراي برنامه ها در اين زمينه 
دانست.  سيدموسي حسني كاشاني گفت:  اس��تان البرز ظرفيت هاي 
فرهنگي بسياري دارد لذا با توجه به اين مهم و فراهم كردن بسترهاي 
لازم مي توانيم در اجراي طرح هاي فرهنگي موفق عمل كرده و در اين 

زمينه به رشد و توسعه بيشتر دست پيدا كنيم. 
  چهارمحال و بختياري: مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري چهارمحال و بختياري از ثبت كرفس كوهي اين استان 
در فهرس��ت آثار ملي خبر داد. بهمن عسگري گفت: اميد است با ثبت 
اين گونه هاي ارزشمند گياهي در فهرست آثار ملي و ارائه راهكارهاي 
مناسب توسط دس��تگاه هاي اجرايي مانند منابع طبيعي استان براي 

حفظ، احيا  و جلوگيري از انقراض آن اقدامات شايسته انجام دهند. 
  سمنان: مسئول بازرسي، مديريت عملكرد و رسيدگي به شكايات 
اداره كل اوقاف و امور خيريه استان سمنان از اجراي عمليات بازرسي 
برنامه محور از عملك��رد چهار ماهه اول س��ال 95 ادارات اوقاف و امور 
خيريه استان سمنان خبر داد.  نورالله بهنام گفت: در طول سال با اعزام 
تيم هاي مختلف بازرس��ي به صورت موردي يا برنام��ه  محور عملكرد 
ادارات حين اجراي كار مورد ارزيابي قرار گرفته و تلاش مي شود ايرادات 
احتمالي در زمان اجراي برنامه ها شناسايي و به مجريان گوشزد شود. 

  بوشهر:  پالايش��گاه س��وم مجتمع گاز پارس جنوبي با اجراي طرح 
صيانت از مخزن مشترك توانست با ۲۴ ماه توليد پايدار گاز، ركورد جديدي 
ميان پالايشگاه هاي اين مجتمع ثبت كند.  محمد شفيع مؤذني، سرپرست 
مديريت پالايشگاه سوم با اعلام اين خبر گفت: اين پالايشگاه در راستاي 
اهداف و استراتژي هاي مجتمع و حفاظت از محيط زيست در سال گذشته 
افزون بر تلاش در جهت توليد بدون وقفه محصولات، توانس��ت ميزان 

مشعل سوزي را نسبت به سال پيش از آن 3۴ درصد كاهش دهد. 

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 ساخت ۷۰۰ واحد مسكن روستايي 
در شهرستان بشاگرد 

استاندار هرمزگان از همكاري بنياد مسكن     هرمزگان
با بنياد برك�ت جه�ت احداث۷۰۰واحد 
مس�كن روس�تايي در س�طح شهرس�تان بش�اگرد خب�ر داد. 
جاسم جادري گفت: در بخش آبرساني دو طرح بزرگ در بشاگرد در دستور 
كار قرار دارد كه در بخش آبرساني شهري طرح انتقال آب از سد جگين در 
حال احداث است و در بخش روستايي نيز طرح آبرساني به ۴0 روستاي 
شهرستان بشاگرد از طريق انتقال آب از سد سهران را در دستور كار داريم 
كه براي آن ۸ ميليارد تومان اعتبار در نظر گرفته ش��ده است.  جادري با 
بيان اينكه قرار است بنياد مسكن با همكاري بنياد بركت ۷00 واحد مسكن 
روستايي در سطح شهرستان بشاگرد احداث كند، افزود: يك ميليارد و ۱۲0 
ميليون تومان اعتبار نيز به دهياري هاي اين شهرستان و براي هر كدام از 
شهرداري هاي سردشت و گوهران نيز 50 ميليون تومان بودجه تخصيص 
يافته و واريز شده است.  نماينده عالي دولت در استان هرمزگان با بيان اينكه 
امروز اكثر روستاهاي بشاگرد داراي برق هستند، گفت: براي برطرف كردن 
مشكل تعدادي از روستاهايي كه برق ندارند نيز به علت صعب العبور بودن 

با استفاده از پنل خورشيدي برق رساني مي شود. 

وحيد زينالي
   گزارش2

محمدرضا سوري

شكسته شدن ركورد توليد و خريد گندم در اردبيل 
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان اردبيل از شكسته شدن ركورد     اردبيل 
توليد گندم در اين اس�تان با توليد 55۰ هزار تن محصول خبر داد. 
عديل سروي گفت: استان اردبيل بيش از ۷۷۸ هزار هكتار اراضي زراعي و باغي دارد كه ۴3 درصد مساحت 
استان را اين اراضي تشكيل مي دهند.  وي با بيان اينكه 9۱0 هزار هكتار مرتع و 63 هزار هكتار جنگل در استان 
اردبيل وجود دارد، افزود: بخش كشاورزي استان اردبيل در دو سال گذشته و با روي كار آمدن دولت تدبير و 
اميد به ويژه در توليد محصولات با ارزش افزوده بيشتر مورد توجه قرار گرفته و در كنار آن توليد گندم از ۲۲0 
هزار تن در سال گذشته به 5۴0 هزار تن و امسال نيز در يك ركورد جديد توليد گندم به 550 هزار تن افزايش 
يافته است.  رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان ضرورت پرداخت مطالبات زارعان را بالغ بر 300ميليون 
تومان يادآور شد و گفت: استان اردبيل در ۱6 محصول اساسي و استراتژيك رتبه اول تا هفتم را دارد كه اين 
محصولات شامل سيب زميني، غلات، حبوبات و... است.  سروي وجود 5 ميليون واحد دامي را يادآور شد 
و افزود: ۱/5 ميليون واحد دامي در اختيار عشاير غيور منطقه مغان است.  سروي در مورد كشت گلخانه اي 
و توسعه آن تا ۷۸5 هزار تن محصول را يادآور شد و اضافه كرد: انتظار ما اين است تا مطالبات زارعان به ويژه 

گندمكاران پرداخت و در حوزه بيمه باغات نيز ۱0 ميليارد تومان خسارت معوقه باغداران پرداخت شود. 

لايحه افزايش نرخ كرايه اتوبوس در قم رد شد 
فرماندار قم لايحه شهرداري مربوط به افزايش نرخ كرايه اتوبوس را     قم 
ب�ه دلي�ل ناهماهنگي ب�ا كميت�ه تنظي�م ب�ازار اس�تان رد كرد. 
عباس ذاكريان، رئيس كميسيون خدمات شهري و امور زائران شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به ايرادي 
كه فرماندار به اين مصوبه وارد دانسته، گفت: طبق نظر فرمانداري براي اين مصوبه بايد نظر كارگروه 
تخصصي تنظيم بازار استان گرفته شود.  وي افزود: همچنين به گفته فرمانداري، با عدم اخذ موافقت 
كارگروه حمل و نقل مصوبه فوق وجاهت قانوني ندارد.  رئيس كميسيون خدمات شهري و امور زائران 
شوراي اسلامي شهر قم افزود: اين قبيل اظهار نظرها خارج از وظايف فرمانداري است و فرمانداري فقط 
مي تواند بگويد مصوبه در حوزه اختيارات ش��ورا و مطابق با قوانين هست يا نه.  وي با اشاره به استناد 
فرمانداري به بخشنامه وزير كشور و معاون اول رئيس جمهور در اين زمينه گفت: اين دو بخشنامه براي 
شورا الزام آور نيست.  ذاكريان به مهلت ۱۴ روزه فرمانداري براي بررسي لوايح اشاره كرد و افزود: در اين 
مدت فرمانداري مي تواند يك نامه به كميسيون تخصصي تنظيم بازار بفرستد و نظر آنها را جويا شود تا 
بر اساس آن به مصوبه اعلام نظر كنند.  وي با غيرقانوني خواندن بخشنامه هاي معاون اول رئيس جمهور 

و وزير كشور اظهار كرد: بايد براي ابطال اين بخشنامه ها اقدامات حقوقي انجام دهيم. 


